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URAREN KUDEAKETAREN ETORKIZUNA ARTZINIEGAN 
 
 

Nola kudeatzen da  Artziniegako ura? 

1999. urtetik, Angostinako urtegia udalarena ez denez, Altako uraren kudeaketa, hau da, urtegitik biltegira 
doana eta haren tratamendura, Aiaraldea-Urkidetzako Ur Partzuergoak (CAKU) kudeatu du, eta Udalak, 
Bajan kudeatu du, hau da, biltegitik etxeko kontagailuetara doana, mantenua, tarifak kobratzea, udal-
bulegoetan arreta ematea, etab. biltzen duena. 
 
Beraz, Partzuergoak garraiatzen eta arazten duen ura fakturatzen dio Udalari, eta hark, kontagailuak irakurri 
ondoren, etxeei sei hilean behin 44,10 euroko tasa finkoa fakturatzen die 90 m3-ren truke; hortik aurrera, 
soberako m3 bakoitza 0,53 eurotan ordaintzen da, eta horri estolderiaren % 6 eta % 10-eko BEZa gehitzen 
zaizkio. Hau da, Artziniegako bizileku bakoitzak 103 euro inguru ordaintzen ditu urtean, sei hilean behin 
egiten den bi ordainketetan. 
 

Zer aldatu da ordutik? 

Aspalditik ari ziren zalantzan jartzen CAKUren etorkizuneko bideragarritasun ekonomikoa, batez ere 
Amurrion eta Laudion eraikiko diren bi superaraztegi handiak 2026rako martxan jartzen direnean. 2020ko 
irailean, etorkizuneko agertoki horiek aztertu ziren CAKUren bi batzarretan, eta urriaren 26an, Artziniega 
bezalako Udalek ezustean jakinarazpen bat jaso genuen, azaroaren 30a baino lehen CAKU bera desegitea 
eta oraindik funtzionatzen ez zuen Urbide Arabako Partzuergo berriari atxikitzea onartzeko eskaerarekin. 

Ondoren, 2020ko abenduaren 10ean, CAKUren Batzar Nagusiak desegite hori onartu zuen, eta hura osatzen 
zuten erakunde gehienek (Aiaraldeko Udalak eta Aiarako eta Amurrioko administrazio-batzarrak) Foru 
Aldundiak bultzatutako Urbide Partzuergo berrian sartzea erabaki zuten, zeinak Araba osoan uraren 
kudeaketa bildu nahi duen, hau da, lurralde osorako partzuergo bakarra. Artziniegak desegitearen eta 
Urbideri atxikitzearen aurka bozkatu zuen, Udaleko Osoko Bilkurak sei hilabeteko luzapena eskatu baitzuen 
egoera berria hobeto aztertzeko, baina ukatu egin zitzaion. 

Udalak ez atxikitzea erabaki zuen, ulertzen genuelako gauzak azkar egiten ari zirela, korrika, justifikatzen 
zuten arrazoirik gabe eta argi izan gabe norantz zihoan Urbide bezalako Partzuergo bat, funtzionatu ere 
egiten ez zuena eta zerbitzurik ematen ez zuena. Erantzunak nahi genituen eta ez genituen izan. 

Azkenik, 2021eko ekainaren 23an, CAKUren Batzarrak hau likidatzea eta behin betiko desegitea erabaki zuen. 
Artziniegak aurka bozkatu zuen eta ez genuen Urbiderekin bat egin. Hala ere, 2021ean, CAKU desegin den 
arren, ur-hornidurako zerbitzuak normaltasunez eman ditu, Urbidek kudeaketa hori guztia bere gain hartu 
arte (2022an emango dela aurreikusten da). 

2021eko urriaren 26an, Urbideko Batzar Nagusiak, non, gogoratu, Artziniega ez dagoen, 2022rako 
erabiltzaileei ura hornitzeko zerbitzuak emateagatiko tarifen Ordenantza onartu zuen. Ordenantza horrek 
jasotzen du Urbideren barruan dauden erakundeei eta kanpoan daudenei kobratuko diena, Artziniegako 
Udalak Artziniegan uraren kudeaketaren etorkizunari buruzko erabaki bat hartzeko planteatu zuen 
galderetako bat. 
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Zein izango lirateke tarifa berriak? 

Gaur egun, Altan eskaintzen duen zerbitzuagatik, CAKU Partzuergoak, 2021 honetan eta 2020an, 0,391 euro 
kobratzen dizkigu hornitutako ur metro kubiko bakoitzeko, eta, horren ondorioz, 2020an Udalak 102.000 
euro inguru ordaindu behar izan zizkion CAKUri; gero, Udalak sei hilean behin dagokion tarifa kobratzen du, 
ur-zerbitzuaren kudeaketak eragindako gastu hori eta beste batzuk estaltzeko, hau da, urtean 103 euro 
inguru etxeko. 
 
Urbidek joan den urriaren amaieran 2022tik aurrera aplikatzeko onartu zuen Ordenantza berriaren arabera, 
Artziniegak Partzuergo horretatik kanpo geratzea erabakitzen badu, ur metro kubikoa 0,944 euroan 
ordaindu beharko du Altan, hau da, orain baino hiru aldiz gehiago; horrek Udalari urtero 247.000 euro inguru 
ordaintzea ekarriko lioke, orain baino 145.000 euro gehiago, eta hori onartezina da, gainera erabiltzaileari 
igoera hori helarazi beharko litzaiokeelako. 
 
Aldiz, Artziniegak orain 2022rako Urbiden sartzeko eskaera egitea erabakitzen badu, bi aukera ditugu: edo 
sarea Altan bakarrik utzita, 1999tik egiten dugun bezala, edo dena utzita, Altan eta Bajan. Urbiden Altako 
sarearekin bakarrik sartuz gero, Urbidek 0,629ra kobratuko digu metro kubikoa (gogoratu, orain 0,391ra 
ordaintzen dugu), eta horrek urtean 165.000 euro inguru ordaintzea ekarriko lioke Udalari, hau da, orain 
baino 60.000 euro gehiago, eta igoera horrek eragina izango luke erabiltzaileei kobratu beharreko tarifan. 
Urbiden sartzen bagara dena lagata, Alta eta Bajako sareak, Urbidek ziurtatu duenez, erabiltzaile gehienek 
orain ordaintzen dutena baino gutxiago ordainduko lukete, kontsumitutako m3 tarteen arabera ordainduko 
litzatekeelako: 10 m3-raino 0,211 euro, 11tik 42m3-ra 0,422 euro, eta 42tik aurrera 0,844 euro, hiru hilean 
behin fakturatuta. 
 

Zer proposatzen du Udal Gobernuak? 

Esan dugun bezala, orain arte Artziniegak aurreko CAKU Partzuergoan baino ez zuen lagata Altako sarea, hau 
da, urtegitik biltegira doan ur-hornidurako zerbitzua; Beheko sarea, hau da, erabiltzailea bere etxeraino 
hornitzea Udalak kudeatzen du. 
 
Zenbaki horiek mahai gainean jarrita, Udal Gobernuak erabaki bat hartu ahal izan du. Izan ere, argi 
daukaguna da lehenengoa gure bizilagunak direla. Eta ezin diegu utzi orain ordaintzen dutenaren bikoitza 
edo hirukoitza den ur-tarifaren igoerarekin zigortzen. 
 
Horregatik, Udalak Urbiden sartzeko eska dezala proposatuko dugu, sarea Altan eta Bajan utzita. Horrek esan 
nahi du bizilagunek etorkizunean ordaintzen duten uraren tarifa orain baino txikiagoa izan beharko 
litzatekeela, baina argi geratu behar da, halaber, Udalak Bajako kudeaketa lagatzean (gogoratu: tarifa 
kobratzea, kontagailuak berrikustea, sarean matxurak konpontzea, jendeari arreta ematea, ura hartzeko 
baimenak…), arreta ez dela hurbilekoa izango, Udalak jada ez duelako kobratuko, ez duelako arazorik, kexarik 
edo gorabeherarik artatuko, eta horretaz Arabako Partzuergoa arduratuko dela. 
 
Udal Gobernuak orain hartu du erabakia, eta ez lehenago, karta guztiak edo ia guztiak mahai gainean izan 
ondoren. Orain, lehen ez genituen erantzun batzuk eman dakizkieke herritarrei. Izan ere, jendeak merezi 
ditu gobernatzen dutenek hartzen dituzten erabakien gaineko azalpenak. Orain eman eta har daitezke.  
 

 
Joseba Vivanco Retes 

Artziniegako Alkatea 
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EL FUTURO DE LA GESTIÓN DEL AGUA EN ARTZINIEGA 
 
 

¿Cómo se gestiona el agua de Artziniega? 

Desde el año 1999, dado que el pantano de Angostina no es municipal, la gestión del agua en Alta, es decir, 
desde el Embalse hasta el depósito y su tratamiento, la ha gestionado el Consorcio de Aguas de Aiaraldea-
Urkidetza (CAKU), reservándose el Ayuntamiento la gestión en Baja, es decir, la que va del depósito a los 
contadores domiciliarios, y que incluye su mantenimiento, cobro de tarifas, averías, atención ciudadana en 
las oficinas municipales, etc.  
 
Por tanto, el Consorcio factura el agua que transporta y depura al Ayuntamiento, y éste, tras la lectura de 
contadores, factura a los domicilios semestralmente una tasa fija de 44,10 euros por 90 m3; a partir de ahí, 
cada m3 de más se paga a 0,53 euros, sobre el que se suma el 6% de alcantarillado y el 10% de IVA. Es decir, 
cada domicilio en Artziniega viene a pagar unos 103 euros anuales, en dos pagos semestrales. 
 

¿Qué ha cambiado desde entonces? 

Desde hace tiempo se venía cuestionando la viabilidad económica futura del CAKU, especialmente cuando 
las dos grandes superdepuradoras que se van a construir en Amurrio y Laudio entren en funcionamiento 
hacia 2026. En septiembre de 2020 se trataron esos futuros escenarios en dos asambleas del CAKU y el 26 
de octubre los Ayuntamientos como Artziniega recibimos de imprevisto una comunicación por la que antes 
del 30 de noviembre debíamos aprobar la disolución del propio CAKU y nuestra adhesión a ese nuevo 
Consorcio alavés Urbide que aun ni funcionaba. 

Posteriormente, el 10 de diciembre de 2020, la Asamblea General del CAKU aprobó esa disolución y la 
mayoría de las entidades que lo componían (Ayuntamientos de Aiaraldea y juntas administrativas de Aiara y 
Amurrio) acordaron sumarse al nuevo Consorcio Urbide impulsado por la Diputación Foral, y que pretende 
aglutinar la gestión del agua en todo Araba, es decir, un único Consorcio para todo el territorio. Artziniega 
votó en contra de la disolución y la adhesión a Urbide después de que el Pleno del Ayuntamiento pidiera una 
prórroga de seis meses para estudiar mejor la nueva situación, pero se le denegara.   

El Ayuntamiento decidió no adherirse porque entendíamos que se estaban haciendo las cosas deprisa, 
corriendo, sin razones que lo justificaran y sin tener claro hacia dónde iba un Consorcio como Urbide que ni 
siquiera funcionaba ni prestaba servicio alguno. Queríamos respuestas y no las tuvimos.  

Finalmente, el 23 de junio de 2021, la Asamblea del CAKU acuerda su liquidación y disolución definitiva. 
Artziniega votó en contra y no nos sumamos a Urbide. No obstante, durante este 2021, a pesar de la 
disolución del CAKU, este ha venido prestando sus servicios de abastecimiento de agua de manera normal, 
hasta que Urbide asuma toda esa gestión, algo que se dará en 2022. 

El 26 de octubre de 2021, la Asamblea General de Urbide, en la que recordemos no está Artziniega, aprobó 
su Ordenanza de tarifas por la prestación de los servicios de abastecimiento de agua a sus usuarios para 
2022. Esa Ordenanza recoge lo que va a cobrar tanto a las entidades que estén dentro de Urbide como a las 
que estén fuera, una de las preguntas que desde el Ayuntamiento de Artziniega se había planteado para 
tomar una decisión en torno al futuro de la gestión del agua en Artziniega.  
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¿Cuáles serían las nuevas tarifas? 

Actualmente, por el servicio de esa red en Alta, el Consorcio CAKU, este 2021 así como en 2020, nos viene 
cobrando 0,391 euros por metro cúbico de agua suministrada, lo que en 2020 supuso para el Ayuntamiento 
pagar al CAKU unos 102.000 euros; luego, el Ayuntamiento cobra el vecino o vecina la correspondiente tarifa 
cada seis meses para cubrir ese y otros gastos generados por la gestión del servicio de agua, que suele ser 
unos 103 euros anuales.  
 
La nueva Ordenanza aprobada por Urbide a finales del pasado octubre para aplicar a partir de 2022, 
establece que si Artziniega decide quedarse fuera de ese Consorcio, el metro cúbico de agua en Alta lo tendrá 
que pagar a 0,944 euros, es decir, al triple que ahora; eso supondría para el Ayuntamiento pagar cada año 
unos 247.000 euros, 145.000 euros más que ahora, algo inasumible, porque además habría que trasladar al 
usuario ese aumento. 
 
En cambio, si Artziniega decide solicitar ahora su ingreso en Urbide cara a 2022, tenemos dos opciones: o 
hacerlo cediendo solo la red en Alta, como venimos haciendo desde 1999, o hacerlo cediendo todo, la red 
en Alta y en Baja. Si entramos en Urbide solo con la red en Alta, Urbide nos cobrará el metro cúbico a 0,629 
(recordad, ahora lo pagamos a 0,391), lo que para el Ayuntamiento supondría pagar al año unos 165.000 
euros, es decir, unos 60.000 euros más que ahora, aumento que acabaría repercutiendo en la tarifa a cobrar 
a los usuarios. Si entramos en Urbide cediendo todo, red en Alta y Baja, según asegura Urbide, la mayoría de 
usuarios pagaría menos que lo que viene pagando ahora ya que se pagaría por tramos de m3 consumidos: 
hasta 10 m3 0,211 euros, de 11 a 42m3 0,422 euros, y de 42 m3 en adelante 0,844 euros, facturados 
trimestralmente.  
 

¿Qué propone el Gobierno Municipal? 

Bien, como decíamos, hasta ahora, Artziniega solo tenía cedida en al anterior Consorcio CAKU su red en Alta, 
es decir, el servicio de suministro de agua que va del pantano al depósito; la red en Baja, es decir, el 
abastecimiento y suministro al usuario hasta su domicilio lo gestiona el Ayuntamiento.  
 
Con estos números sobre la mesa ahora conocidos, es cuando el Gobierno Municipal ha podido tomar una 
decisión. Porque lo que tenemos claro es que lo primero son nuestras vecinas y vecinos. Y no podemos 
permitir que sean castigados con un aumento de la tarifa de agua del doble o triple de lo que pagan ahora.  
 
Por eso, vamos a proponer que el Ayuntamiento solicite el ingreso en Urbide y lo haga cediendo tanto la red 
en Alta como en Baja. Esto debería suponer que la tarifa del agua que paguen vecinas y vecinos en el futuro 
debiera ser menor que ahora, pero también debe quedar claro que al ceder el Ayuntamiento la gestión en 
Baja (recordad: cobro de tarifa, revisión contadores, averías en la red, atención al público, permisos tomas 
de agua…), la atención ya no será cercana, el Ayuntamiento ya no cobrará, no atenderá problemas ni quejas, 
ni incidencias, de eso se encargará el Consorcio alavés Urbide. 
 
El Gobierno Municipal ha tomado esta decisión ahora y no antes, una vez que ha tenido todas, o casi todas, 
las cartas sobre la mesa. Ahora es posible dar algunas respuestas a la ciudadanía que antes no teníamos. 
Porque la gente se merece explicaciones a las decisiones que toman quienes les gobiernan. Ahora se pueden 
darlas y tomarlas. 

 
Joseba Vivanco Retes 
Alcalde de Artziniega 


